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دـاء الهـ

الله رحمهما   والدي روح إلي
الله حفظهم   وأخواتي أخواني إلي

زوجتي إلي
أحمد ابني إلي

الجلء� أستاتذتي إلي

البحث هذا أهدي
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والتقدير الشكر

والصلة قدير، شئ كل علي  وهو والرض، السمالوات فالطر وحده لله الشكر    

أفضل علية محمد سيدنال والمرسلين  النبيالء وخالتم البشرية أفضل علي  والسلم 

أجمعين . وصحبه آنله وعلى  والتسليم الصلة

الدراسالت لكلية و العليال الدراسالت لكلية والتقدير الشكر بخاللص أتقدم    

الفرصة. هذه لنال لتالحتهال والتكنولوجيال للعلوم  السودان بجالمعة التجالرية

لم الذي البشالري نجم مصطفي  للدكتور والعرفالن الشكر آنيالت بأسمى  أتقدم     

خير عنال الله فجزاه الخير على  والدال الموجه فكالن وتوجيهه وفكره بعلمه يبخل

الجزاء.

الخرطوم  وسوق للتصاللت السودانية باللشركة الزملء للخوة باللشكر أتقدم  كمال

وسوق التصاللت إتحالد وشركة  السعودية التصاللت وشركة الماللية للوراق

علي ، محمد وعلي  بكر حمالد حسن  الخ  باللشكر اخص كمال السعودي، السهم

الله عبد الدكتور والى  ، والتمويل المحالسبة بمالجستير الزملء الخوه والي 

اا معي  سالهم من  كل والي  الخضر، البحث. هذا إنجالز سبيل في  ونصيحة فكر
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البحث مستخلص

هسسي  ومسسال السسسهم وسعر القيمة بين  الفرق تحديد كيفية في  البحث مشكلة تمثلت

تقسسديم ثسسم ومسسن  المسسالل، سسسوق فسسي  للسسسهم العسسالدل السعر تبين  التي  المحددات

فسسي  للسسستثمالر المنالسسسبة القسسرارات  لتحديسسد ضسسرورية تكسسون قد التي  التوصيالت

السهم.

خلل مسسن  التصسساللت قطسسالع شسسركالت فسسي  السسسهم وسعر قيمة البحث هذا تنالول

 السعودي السهم وسوق الماللية للوراق الخرطوم  سوق بين  مقالرنة دراسة

المنهسسج السسستنبالطي ، المنهسسج فسسي  تتمثسسل مختلفسسة بحثيسسة منالهسسج البسسالحث اتبسسع

أسسسلوب بإسسستخدام  الوصسسفي  المنهج إلي  باللضالفة  التالريخي  المنهج الستقرائي ،

الحالل. دراسة

التي : في  تتمثل فرضيالت علي  البالحث اعتمد

السهم. سعر تحديد في  دور لهال الكلية القتصالدية  – العوامل1

السهم. سعر قيمة علي  تأثير لهال الربالح توزيعالت  – سيالسالت2

المالل. سوق في  السهم أسعالر علي  أثر لهال السيولة  – سيالسالت3

السوقي . السهم سعر علي  تؤثر السهم سوق  – كفالءة4

يلي : مال البالحث إليهال توصل التي  النتالئج أهم من 

والفعسسالل الجيسسد والداء المسسسالهمين  وتوزيعسسالت الربسسالح صسسالفي  ونمسسو  – زيسسالدة1

المالل. سوق في  السهم وسعر قيمة علي  المؤثرة العوامل أهم من  للدارة

علسسي  أثسسر لهسسال المحالسبية غير والمعلومالت المنشورة المحالسبية  – المعلومالت2

السوقي .  السهم سعر

للسسسهم، السسسوقية القيمسسة علي  تؤثر النقدية للتدفقالت الحاللية القيمة  – صالفي 3

المخالطر. وفرق الوقت قيمة العتبالر في  الخذ مع

اا تعتسسبر ربحيتسسه إلسسي  السهم سعر نسبة  – مقيالس4 اال معيسسالر القيمسسة لختيسسالر مهمسس

للسهم. الحقيقة

الدفتريسسة القيمسسة بيسسن  الفسسرق لتحديسسد المعاليير أهم إحدى المالل سوق  – كفالءة5

للسهم. والسوقية

أهمهال: توصيالت بعدة الدراسة أوصت

علسسي  أهميسسة مسسن  لهسسال لمسسال فعسسالله مالليسسة سيالسسسالت بإتبسسالع السسستثمالر  – تشسسجيع1

خالصة. بصفة السهم في  الستثمالر
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لرفسسع المسسالل سسسوق فسسي  وإدراجهسسال ماللهسسال رأس طرح علي  الشركالت  – تشجيع2

السهم. سوق وفعاللية كفالءة

ورفسسع والنظمسسة اللوائسسح بوضسسع السهم سوق في  المضالربة عمليالت  – محالربة3

السهم. سوق كفالءة مستوى

للسهم. الحاللية القيمة حسالب عند المنالسب والنمو الخصم معدل  – اختيالر4
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Abstract

The study problem is manifested in how to specify the difference 
between the value and price of the share and what are the limitations that 
explain the fair price of the share in the stock exchange and then presenting 
recommendations, which may be necessary for achieving the appropriate 
decisions of investment in shares.

The study investigates value and price of the share in companies of the 
communications sector through a comparative study between Khartoum Stock
Exchange and Saudi Stock Market from 2003 up to 2006.

The researcher has employed different research methods centred on the 
historical, deductive and inductive methods in addition to the descriptive 
method by using the case study approach.

The researcher has relied on the following hypotheses:-
1. The economic factors have a role in determining the share price.
2. The profits distribution policies affect the value of the share price.
3. The liquidity policies have impact on the shares prices in the stock 

exchange.
4. Efficiency of the stock exchange affects the market  price of the share.

The researcher has come out with the following results;-
1. Growth and increase of the net profits, the stockholders' distributions 

and the effective and sound administration are the most important 
factors affecting value and price of the share in the stock exchange.

2. Disclosure of accounting and non-accounting information has effect on 
determining the exchange value of the stock. 

3. The Net Present Value of the Cash flow affects the exchange value of 
the share considering the time value and risk difference.

4. Measuring the share price according to its profit is regarded an 
important standard to select the real value of the share.

5. Efficiency of the stock exchange is one of the most important standards
of determining the difference between the book and exchange value of 
the share.

The study has arrived at the following recommendations:-
1. Tax exemptions or reduction of the tax rate encourages investment in 

hares.
2. Encouraging companies for public issue of their share capital through 

stock exchange to increase the efficiency and effectiveness of the stock 
exchange.

3. Restricting of the speculation processes in stock exchange by 
formulating the system and regulations and increase the efficiency level
of the Stock Market.

4. Selecting of the discount rate and the appropriate growth when 
calculating the current value of the share.
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